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نامزد اصلاح طلبان در انتخابات 96 روحانی است
از اوایــل رای آوردن روحانی که با حمایــت اصلاح طلبان همراه بود، یکی از رویه های رســانه های اصولگرا بزرگ کردن 
اختلافات اصلاح طلبان و روحانی و القای این موضوع بود که اصلاح طلبان به روحانی به عنوان ابزار و پلی برای به قدرت 
رسیدن خود استفاده می کنند. رویه ای که به ویژه بعد از انتخابات مجلس و رای آوردن اصلاح طلبان و نیز نزدیک شدن به 
انتخابات ریاست جمهوری بیش از قبل شد و اصولگرایان از پروژه گذر اصلاح طلبان از روحانی سخن گفتند. با این حال دو 
تن از شخصیت های اصلاح طلب اعلام کرده اند که از روحانی و دولتش در زمان باقی مانده از دوره اش حمایت خواهند 

کرد و کاندیدایشان در انتخابات ریاست جمهوری 96 نیز روحانی خواهد بود.
محمدرضا خاتمی فعال اصلاح طلب و نایب رئیس مجلس ششم درخصوص حمایت اصلاح طلبان از دولت روحانی گفته است:  در نشست و برخاست هایی 
که با نحله های مختلف اصلاحات دارم می بینم همه این افراد از شخص آقای روحانی رضایت دارند و معقتدند ایشان حتی فراتر از حد انتظار ظاهر شده 
است. البته ما انتقاداتی به برخی عملکردهای دولت یازدهم داریم ولی نامزدمان برای انتخابات دوره دوازدهم ریاست جمهوری شخص آقای روحانی است. 
وی افزوده است: نکته دیگر اینکه اصلاح طلبان به جد معتقدند باید با تمام قوا پشت سر دولت بایستند تا برنامه های خود را پیش برد. چرا که برنامه های 
دولت را قبول دارند و آن را باعث نجات کشــور می دانند. آقای روحانی و دولتش هم در مجموع نشــان دادند که واقعا به این شعارها تعهد و پایداری دارند. 
خاتمی تاکید کرد: رمز موفقیت دولت و جریان اصلاحات از سال 92 به این سو، اجماع و ائتلاف با هم بوده است؛ تا اطلاع ثانوی که کمتر از 6 سال نیز طول 

نمی کشد چنین اتحادی پابرجا خواهد بود.

انتقاد از ممنوع التصویری، یادآوری فصل الخطاب بودن قانون است
نماینده مردم آبادان در نامه ای خطاب به حمید رسایی نسبت به انتقاد شدید این نماینده عضو جبهه پایداری نسبت به 

آخرین نطق خود که در آن به موضوع ممنوع التصویری رئیس جمهور اصلاحات پرداخته بود، اعتراض کرد.
سیدحسین دهدشتی در این نامه نوشت: عریضه مبهم جنابعالی نیز دریافت شد؛ متاثرم جنابعالی که ملبس به لباس 
مقدس روحانیت هستید و در محضر اساتید بزرگان اخلاق و دین تلمذ کرده اید، چگونه این اتهام های بی پایه و اساس 

و نادرست را به دیگران نسبت دادید؟ 
نماینده آبادان تاکید کرده اســت که در نطق اخیرش، مطالب مســتند فراوانی مطرح شــده بود که رسایی با انگشت 

نهادن بــر روی یکی از بندهای آن و اســتفاده ابزاری از آیات رحمانی قرآن و مایه گذاشــتن از مقام معظم رهبری تلاش کــرده مباحث اصلی نطق 
نادیده گرفته شــده و به جای مطالبه گری، او را در معرض پاســخگویی قرار دهد. وی اظهار کرده است: اگر قرار بر پاسخگویی است باید پاسخی به 
مطالب و اتهام های ثابت شده در نطق اینجانب درباره کسانی که امروز بی پروا به جای محاکمه در مقام منتقد قرار گرفته اند و از شهری به شهر دیگر 

دُرافشانی می کنند، داده شود.
دهدشتی درخصوص انتقاد از ممنوع التصویری رئیس جمهور اصلاحات نیز گفته است: انتقاد بنده از ممنوع التصویری جناب آقای خاتمی، نه حمایت 
از یک شخص یا جریان، بلکه یادآوری فصل الخطاب بودن قانون، رعایت تقوای سیاسی، حق کرامت انسانی بود که به کرات در آیات و روایات اسلامی 

به ویژه سیره عملی امیرمومنان علی)ع( به خصوص در برخورد با مخالفان سیاسی آن حضرت بدان پرداخته شده است.

پیام انتخابات این بود که 
مردم آرامش می خواهند

رئیس مجلس شورای اسلامی در نشست خبری خود 
در پاسخ به سوالی درباره ی پیام انتخابات بخصوص 
رای مردم در تهــران گفت: در کل پیــام این دوره از 
انتخابــات را باید این طــور حس کنیم کــه مردم در 
کشور آرامش می خواهند که همه همسو مشکلات 

را حل کنند.
او ادامه داد:  ما در یک فضای تنش آلود نمی توانیم به 
مسائل کشور بپردازیم. در داخل پارلمان تنش داشته 
باشیم نتیجه این می شود که ما نمی توانیم وارد مسائل 
اصلی کشور شویم و در بیرون هم ذهن ها نمی تواند 
به هم برســد. بنابراین من فکر می کنم مســیری که 
طی شد نشــان داد که مردم آرامشی می خواهند که 
هم افزایی در کشور صورت بگیرد و مسایل کشور در 

فضای عاقلانه ای حل و فصل شود.
علی لاریجانی در پاسخ به سوالی درخصوص رقابت 
او با عارف درخصوص ریاســت مجلس گفت: هیچ 
گفتگویی بین ما }لاریجانی و عارف{ نشده است. ما 

از قدیم رفیق هستیم و سلام علیک داریم.
وی افــزود: در ادوار مختلف مجلس از این مســائل 
نداشــتیم و در داخل مجلس درباره مسائل تصمیم 
گیری می شد. اما این بار مساله به بیرون کشیده شده 
است. من مخالف نیستم که رسانه ها به این موضوع 
ورود کننــد، من تا امروز دراین بــاره صحبت نکردم. 
این یعنی من به این سازوکار مجلس بسنده می کنم.
وی دربــاره تشــکیل کمیتــه ای بــرای رایزنــی بــا 
اصلاح طلبان بر ســر بقیه کرسی های هیات رییسه 
مجلس دهم اظهار کرد:  پیامی به من برای تشکیل 
این کمیته داده نشــده اســت. افراد ممکن است به 
اتاق من بیاینــد و بگویند نظری داریم ولی پیام یا باید 

مکتوب باشد یا تلفن بزنند

من تقاضایی نکردم کسی من را در لیست 
قرار دهد

لاریجانــی همچنیــن درخصوص ادعــای اصلاح 
طلبان مبنی بر اینکه او جزء لیســت امید بوده است 
گفت: من تقاضایی نکردم که کسی من را در لیست 
قرار دهد نه از لیســت امید نه غیر امید. من مستقل 
وارد انتخابات شــدم، آقایان من را به میل خودشان 

در لیست گذاشته بودند، من حسابی با کسی ندارم.
وی همچنین به موضوع احــزاب پرداخت و گفت: 
ما احزاب ریشــه دار بــه معني واقعــي و فراگیر مثل 
حزب جمهوري اســلامي نداریم. معتقدم براي یک 
دموکراسي هدایت شده باید احزاب قوي داشته باشیم 
وگرنه یک موضوع خام است. البته در ایام انتخابات، 
احزاب لیست هایي مي دهند که بیشتر شکار کاندیدا 
اســت که چه کساني راي بیشــتري دارند و آنها را در 
لیست بیاورند. احزاب باید خودشان را تقویت کرده و 

برنامه محور پیش بروند.
رئیس مجلس نهم در پاســخ به سوالی در خصوص 
پرونــده برهــم زدن ســخنرانی او در قم گفــت:  از 
سرنوشــت پرونده حمله به من در قــم خیلي خبري 
ندارم. وی درخصوص حمله به ســخنرانی ها اظهار 
کــرد:  یکي از نــکات تربیتي که رهبــري در دیدار با 
معلمان و فرهنگیان داشتند هم این است که به افراد 
یاد بدهیم تحمل نظرات مخالف را داشــته باشــند. 
لزومي ندارد که حرف هایمــان را به مزایده بگذاریم. 
هر کســي مي تواند نظر خودش را داشــته باشــد اما 
باید به نظرات دیگران هم احترام بگذارد. لاریجانی 
افزود: مشــکل ضعف قانون در ایــن زمینه نداریم. 
بلکه مشکل فرهنگي است. باید بپذیریم که همه ما 
هم سرنوشت هســتیم و در یک کشتي نشسته ایم. 

باید با استدلال صحبت کنیم.

استیضاح رحمانی؛ شاید وقتی دیگر...
منتخبان مجلس دهم پیش از آغاز رسمی مجلس بار دیگر از عزم خود برای پیگیری ماجرای مینو خالقی گفتند

صبح امروز موضوع اســتیضاح وزیر کشــور و اختلاف نظر مجلس با شــورای 
نگهبان بر ســر موضوع مینو خالقی در نشســت خبری اختتامیه مجلس نهم 
رئیس مجلس با اصحاب رســانه به مطرح شــد، رئیس مجلس اعتقاد دارد که 
قانون درباره انتخابات صراحت دارد و نظر شــورای نگهبان به بعد از انتخابات 

تسری نمی یابد.
صبح امروز لاریجانی در پاسخ به سؤالی در خصوص بحث بررسی صلاحیت ها 
و اتفاق بی سابقه ای که در این مجلس افتاد که رد صلاحیت کاندیدای منتخب 
اصفهان بود، گفت: ما باید به نظام های قانونی در کشــور پاییند شــویم، البته 
رأی خودم این است که قانون برای اظهار نظر شورای نگهبان زمان گذاشته و 
نمی تواند به بعد از انتخابات تسری بیابد، اما تفسیر شورا از نظارت متفاوت است.
او ادامه داد: بنده این قضیه را یا مقام معظم رهبری هم مطرح کردم و استدلالم 
را گفتم و این تفاوت نظر من در مورد مینوخالقی با شورای نگهبان است. از هیأت 
نظارت خواســتیم که اظهار نظر کند اما نطر آنها به شورای نگهبان نزدیک بود 

و ساز و کار این بوده است
لاریجانی افزود: اما این مسأله  در مجلس بعدی بررسی می شود. منتها شورای 

نگهبان تفسیر متفاوتی دارد و باید در آینده به آن سامان داد.
از سوی دیگر بجز علی لاریجانی علی مطهری نیز امروز به این مساله پرداخته 
اســت، وی در گفت و گو با یکی از خبرگزاری های کشور گفته است: از نظر ما 
مسأله خانم خالقی پایان نیافته است؛ وزیر کشــور در این موضوع تعلل کرده و 
از حقوق ملت دفاع نکرده است. ایشــان اولا زیر بار ظلمی که به منتخب سوم 
اصفهان روا داشته شده رفته و ثانیا اگر به فرض حذف ایشان را درست بدانیم باید 
نفر ششم اصفهان که بیش از 25 درصد آرا را داشته جایگزین می شد. بنابراین 

آقای وزیر دو جا عقب نشینی کرده و مستحق استیضاح است.
مطهری ادامه داد: اینکه می گویند اعتبارنامه باید توسط هیأت نظارت امضا شود 
تا وزارت کشــور آن را به مجلس ارائه کند قابل قبول نیست، زیرا تائید انتخابات 
حوزه اصفهان به معنی امضای اعتبارنامه همه منتخبان آن حوزه است و وزیر 
اعتبارنامه را به مجلس ارســال کند. در مجلس سوم این قضیه سابقه داشته و 
وزیر کشور وقت چون مرد شجاعی بود اعتبارنامه آن منتخب را امضا و به مجلس 

ارسال کرد و اجازه نداد رای مردم باطل شود.
این نماینده مجلس با بیان اینکه اگر وزیر کشــور اعتبارنامــه مینو خالقی را به 
مجلس ارســال نکند باید اعتبارنامه ســایر منتخبان هم تصویب نشود اظهار 
کرد: البته راه استفســار از مجلس همچنان باز اســت. ما امیدواریم این طرح 
جز اولین طرح ها در مجلس دهم مطرح شــود که آیــا اگر انتخابات یک حوزه 

انتخابیه تائید شد شورای نگهبان می تواند آرای یکی از منتخبان را باطل و بقیه 
را سالم اعلام کند؟

مطهری ادامه داد: به هــر حال ما معتقدیم نقض صریح قانون انجام شــده و 
وضعیت خانم خالقی باید در مجلس مشــخص شود. ما ناامید نیستیم و تلاش 

می کنیم، زیرا معتقدیم باید از رویه های استبدادی جلوگیری کرد.
در همین ارتباط عبدالکریم حســین زاده نماینــده اصلاح طلب مجلس نهم و 
منتخب مجلس دهم در گفت وگو با تابنــاک در خصوص موضوع مینو خالقی 
اظهار داشــت: هنوز اظهارنظر کــردن درباره این موضوع  خیلی زود اســت و 
نمایندگان منتخب باید مستقر شوند سپس موضوعات موردبررسی قرار گیرد، 
اما این مســئله که قبل از شــروع به کار مجلس اتفاق افتاده اســت جای بحث 

زیادی دارد.
نماینده مردم اشــنویه گفت: مجلس شورای اســلامی نمی تواند در خصوص 
افراد طــرح ارائه دهد، طرح ها بایــد در خصوص موضوعــات خاص و کلان 
کشــوری که فرایندهای قانونی در مورد آن ها تا ســال های متمادی می تواند 
جریان داشته باشــد ارائه گردد، ولی طرح در جاهایی که قانون مسکوت است 

می شود ارائه گردد.
این نماینده گفت: البته نمایندگان مجلس می توانند در خصوص برخی ایرادات 
قانونی ازجمله اختلاف نظر بین قوا، یا شــورای نگهبان و یا هر نهاد دیگری که 
قانون سکوت کرده است طرح داده شود و یا دولت راسا لایحه بیاورد و نمایندگان 

موضوع را موردبررسی قرار دهند.
حســین زاده گفت: مجلس نمی تواند در خصوص شخص مینو خالقی طرحی 
ارائه دهد اما در مورد بخشی از قانون که محل اختلاف بین قوه مقننه و شورای 

نگهبان شده است می توان به آن پرداخت و طرح تهیه کرد.
این نماینده در پاسخ به این ســؤال که به نظر شما نمایندگان برای روشن شدن 
موضوع خالقی و همچنین شفافیت قانون درباره رد صلاحیت بعد از انتخابات 
طرحی خواهد داشت یا نه گفت: همان گونه که گفتن درباره شخص نمی توان 
طرح داد اما درباره موارد می تــوان این کار را انجام داد و به احتمال زیاد این کار 

انجام خواهد شد.
حســین زاده گفت: وقتی موارد این چنینی در مجلس پیش می آید چند فرایند 
ایجاد می شود که به صلاح کشور نیســت اول اینکه  به ضرر قوه قانون گزاری 
کشــور تمام می شــود و دوم اینکه در فراینــد مدیریت کشــوری اخلال ایجاد 
می کند و یک نــوع فضای روانی بدی ایجاد می کند که در نهایت به دلســردی 

مردم می انجامد.

وی گفت: زمانی که محل های اختلافی این چنینی برای کشور ایجاد می شود 
تمام جوانب سیستم مدیریتی کشور را تحت تأثیر قرار می دهد برای همین هم 
باید این موانع رفع گردد و من تصــور می کنم که مجلس دهم در خصوص  این 

موضوع ورود جدی خواهد داشت.
وی گفت: موضوع مینو خالقی تنها یکی از هزاران ایرادی  است که در مدیریت 
کلان ما با آن مواجه شــده ایم، موارد متعدد دیگری هم وجود دارد که به نحوی 
باید رفع گردد به طور مثال لغو شدن پیاپی کنسرت ها در روزهای اخیر نمونه ای 

از این بی برنامگی ها است.
حســین زاده در ادامه افزود: آقای وزیــر می گویند که جامعه بــه لحاظ روانی 
وضعیت مناســبی ندارد و این کنســرت ها را لغو نکنید، این در حالی است که با 
حرف نمی شــود کشــور را اداره کرد باید برای جلوگیری از این کار دستورالعمل 
اجرایی وجود داشته باشــد، به هرحال نمایندگان برای موارد مختلفی که پیش 
می آید ضمن حفظ شــئونات قوای مختلف مقننه، قضاییه و اجراییه، شــورای 
نگهبان و سایر نهادهای کشوری و لشــکری باید فضا را کامل شفاف کند تا به 
گره های این چنینی نرسد و محل اختلاف بین قوا نشود تا این اختلافات در بین 

مردم مطرح گردد و باعث نارضایتی عمومی از مسئولان گردد.
همچنین این نماینده مجلس شورای اسلامی در خصوص موضوع استیضاح 
وزیر کشور به دلیل فرستاده نشدن اعتبارنامه وی به مجلس نیز گفت: موضوع 

استیضاح وزیر کشور به نظر من منتفی است.
این نماینده گفت: موضوع استیضاح یک سوژه مطبوعاتی است، در حال حاضر 
عمر مجلس دهم پایان یافته اســت و مجلس دهم هم هنوز شروع به کارنکرده 
است، این مجلس تا بخواهد شروع به کار کند و ادله مستقیم داشته باشد و سپس 
موضوع مطرح گردد و نمایندگان آن را بررســی کنند ماه ها از آن گذشته است و 

شاید دیگر اثر آن چنانی نداشته باشد.
نماینده نقده و اشنویه در ادامه گفت: از سوی دیگر وزیر کشور اعلام کرده است 
که اعتبارنامه مینو خالقی باید در مجلس بررسی شود، درجایی که نظر وزیر کشور 

هم در راستای این مسئله مثبت بوده است استیضاح وزیر دیگر معنی ندارد.
وی گفت: وزیر کشور در خصوص این موضوع واقعاً بی تقصیر است، اعتبارنامه 
نماینده مجلس برای صدور دارای ســه ردیف امضا است، یک ردیف مربوط به 
هیئت اجرایی اســت و ردیف دیگر مربوط به بازرســی ها است و درنهایت ردیف 
دیگر مربوط به شورای نگهبان است، درجایی که اعتبارنامه ای وجود ندارد وزیر 
چه چیزی را باید به مجلس ارسال کند؟ اعتبارنامه بی امضا نمی شود در مجلس 

موردبررسی قرار گیرد.

واکنش روزسوژه روز

باید فقهی داشته باشیم که پاسخگوی نیازهای روز باشد
سید علی خمینی یادگار امام )ره( گفت: ما اگر قصد ایجاد تمدن اسلامی داریم، باید فقهی داشته باشیم که پاسخگوی نیازهای روز باشد. حجت الاسلام و المسلمین سید علی خمینی با اشاره به جایگاه 
فقه در تمدن اسلامی بیان کرد: فقه، قانون زندگی مسلمانی در حیطه شخصی و اجتماعی است و با این تعریف، جایگاه فقه در تمدن اسلامی مشخص خواهد شد و اگر فقه ما متناسب با جامعه امروز 
و تمدن نباشــد، هیچ وقت تمدن اســلامی شکل نخواهد گرفت؛ لذا تأکیدی که علما و امام بر فقه حکومتی دارند، از همین مسئله نشــأت گرفته است. سید علی خمینی با اشاره به اینکه دو تعبیر برای 
فقه حکومتی وجود دارد، گفت: تعبیر اول، مسائل حکومتی فقه و تعبیر دوم، حکم فقهی است که باید به آن توجه شود. وی افزود: امروز برخی آمارها گزارش می دهد که در حوزه قوه قضائیه 20 هزار 
مسئله وجود دارد که فقه برای آن جوابی نداده است و یا در مسئله بانکداری نیز همین سخنان مطرح است که فقه برای عدم بانکداری ربوی چه راهکارهایی دارد. سید علی خمینی با اشاره به وضعیت 
قوه قضائیه در ســالهای پیش از انقلاب، اظهار کرد: اگر حکومت اســلامی پدید نمی آمد، احکام متناسب با دادگاه ها نیز شکل نمی گرفت و اسلامی نمی شد. وی ادامه داد: ما اگر قصد ایجاد تمدن 

اسلامی داریم، باید فقهی داشته باشیم که پاسخگوی نیازهای روز باشد تا بتوانیم بر اساس آن تمدن را بر پایه اسلام به پیش ببریم.

سیاسی


